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          Выполнен анализ публикаций в отечественной и, преимущественно, зарубежной периодической печати в области создания и исследования алюмоматричных радиационно-защитных легированных и дисперсно-упрочненных материалов. Обоснована целесообразность использования гадолиния в алюминиево-матричных нейтронно-поглощающих сплавах в качестве основного нейтронно-поглощающего элемента. 
Разработана технология получения сплава, легированного 10% гадолиния, и композита, упрочненного 2% дисперсных частиц оксида гадолиния.  В качестве матричного сплава принят сплав АК7пч, обоснована целесообразность его использования в качестве базового. Исследовано влияние гадолиния на структуру сплавов системы Al-Gd. Для получения композита разработан технологический процесс, объединяющий методы порошковой металлургии и жидкофазных технологий. 
Получены литые заготовки для изготовления образцов для оценки нейтронно-поглощающих свойств полученных сплава и композита. С использованием современных методов и оборудования получены предварительные данные о влиянии гадолиния на структуру сплава АК7пч с 10% гадолиния.  Представлены результаты рентгеноспектрального и рентгеноструктурного анализа сплава АК7пч с 10% гадолиния, приведена таблица, отражающая состав включений интерметаллидов в сплаве АК7пч+10%Gd.
        

        
          The analysis of publications in the domestic and mainly foreign periodicals in the field of creating and research aluminum-matrix radiation-protective materials is carried out. The expediency of using gadolinium in aluminum-matrix neutron-absorbing alloys as the main neutron-absorbing element is proved. 
A technology has been developed for the production of an alloy doped with 10% gadolinium and a composite hardened with 2% dispersed particles of gadolinium oxide. The matrix alloy is AK7PCh, the use of the alloy as a base is justified. The effect of gadolinium on the structure of alloys of the Al-Gd system is investigated. A technological process has been developed to obtain a composite that combines the methods of powder metallurgy and liquid-phase technologies. 
Cast billets were obtained for the manufacture of samples for evaluating the neutron-absorbing properties of the alloy and composite. Using modern methods and equipment, preliminary data on the effect of gadolinium on the structure of The AK7PCh alloy with 10% gadolinium were obtained. The results of x-ray spectral and x-ray structural analysis of AK7PCh alloy with 10% gadolinium are presented and the table that reflects the composition of intermetallide inclusions in the AK7PCh +10% GD alloy is presented.
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